
Grammar: dative singular 
 

Kde studujete anatomii? 

 VŠUDE (EVERYWHERE) 

Studuju JEDU 

v knihovně –  do knihovny 

doma domů 

v ložnici do ložnice 

v kuchyni do kuchyně 

na záchodě na záchod 

na zahradě na zahradu 

na zahrádce (beer garden) na zahrádku 

v pokoji do pokoje 

v posteli do postele 

na stole (on the table) na stůl 

u stolu ke stolu 

v restauraci do restaurace 

v kavárně do kavárny 

v kampusu / na kampusu do kampusu / na kampus 

v autobusu do autobusu 

Jsem v tramvaji = I am on tram. jdu do tramvaje = I enter the tram 

 

jdu na tramvaj = I go (to catch) a tram 

 

jedu tramvají = I go by tram 

 

VE ŠKOLE do školy 

v nemocnici do nemocnice 

ve veselé čajovně: šiša – vodní dýmka do veselé čajovny 

tady sem 

 

Pojď sem. = Come here. 



v hospodě do hospody 

v divadle do divadla 

v kině do kina 

v knihovně do knihovny 

 

 

 
Jdu k doktorovi. 

Je MI 35 let. 

Děkuju / díky VÁM. 

Chutná MI asijské jídlo (asian food) × asiatské jídlo (asian food in rude way); Rus = russian × Rusák; 

Němec = German × Helmut, Skopčák; Slovák × Čobol 

Studuju anatomii kvůli (because of) TOMU, že musím opakovat. 

Vezmu léky proti (against) bolesti. Protestuju proti Punčochářovi, protože on má velké vousy (beard),. 

protože MŮŽU; PROTI Rusákům (plural) 

naproti (in front of) 

 

 

 

 

 

Use dative, transform to femininem (if possible) and use dative again 
1. Telefonuju BRATROVI / SESTŘE (bratr). 

2. Nechci jít k SPECIALISTOVI (specialista). 

 fotbalista, kytarista, hokejista, socialista, komunista, fašista, nacista 

 SPECIALISTKA – SPECIALISTCE 

3. Telefonuju TATÍNKOVI a MAMINCE (tatínek). 

4. Vysvětluju to DOBRÉMU KAMARÁDOVI a  DOBRÉ KAMARÁDCE (dobrý kamarád). 

5. Píšeme email MARTINU PUNČOCHÁŘOVI a MARTINĚ PUNČOCHÁŘOVÉ (Martin Punčochář). 

6. Pomůžete STARÉMU PACIENTOVI a STARÉ PACIENTCE (starý pacient)? 

7. O víkendu jedu k DĚDEČKOVI a BABIČCE (dědeček). 

8. Zítra půjdu k doktorovi a doktorce (doktor). 

9. Chodím už tři roky k lékaři (lékař). 



10. Nerozumím __________________ (český student). 

11. Věřím __________________ (pan Novák). 

12. Díky RYCHLÉ POMOCI (rychlá pomoc) pacient NEBO PACIENTKA žije. 

13. __________________ (pacient) buší srdce. 

14. Dám lék NEMOCNÉMU DÍTĚTI (nemocné dítě). 

15. Když máte chřipku, musíte jít k __________________ (praktický lékař). 

16. Každý den v nemocnici měřím tlak PANU NOVOTNÉMU (pan Novotný). 

17. Dám PANÍ NOVÁKOVÉ (paní Nováková) nějaké léky. 

 PANNA = VIRGIN 

18. To jsou léky proti __________________ (bolest). 

19. Napíšu email profesorce Táborské (profesorka Táborská) 

20. Liová; Sharapova … Sharapovová 

Use personal pronouns in dative 
1. Je (vy) VÁM teplo? 

2. Pomáhám (ty) TI ke zkoušce. 

3. Vysvětlím (oni) JIM to ještě jednou. 

4. Nelíbí se (on) MU to. 

5. Telefonuju (oni) JIM každý večer. 

6. Dám (vy) VÁM tyto léky. 

7. Kvůli (ona) NÍ tam nepůjdu. 

8. Musím k (ty) TOBĚ přijít? 

9. Je (já) MI zima. 

10. Kupuju (ono)MU dárek. 

11. Píšu (ona) JÍ každý den. 

12. (My) NÁM je špatně. 

 

Musím přijít k tobě. 

Musím k tobě přijít. 

K tobě musím přijít. 

K tobě přijít musím. 



Prepositions 
 

KDE? (location) 
any verbs 
 

KAM? (motion) 
verbs of motion only 

ODKUD? (location or motion) 
any verbs 

V + locative 
1) Jsem ve škole. 
2) Studuju v Brně. 
3) Piju pivo v baru 

 
 

DO + genitive 
1) Jdu do školy. 
2) Jedu do Brna. 
3) Půjdu do baru. 

Z + genitive 
1) Jdu ze školy. 
2) Jedu z Brna. 
3) Jdu z baru. 
4) Jsem z Česka. 

countries, cities, closed objects 
never used with people  

NA + locative 
1) Studuju na univerzitě. 
2) Jsem na koncertu. 
3) Čekám na zastávce. 

 
  

NA + accusative 
1) Jdu na univerzitu. 
2) Půjdeme na koncert. 
3) Jedu na zastávku. 

 

Z + genitive 
1) Jedu z univerzity. 
2) Jdeme z koncertu. 
3) Autobus jede ze 

zastávky. 
 

open places, most institutions, EVENTS, hospital departments, hospital procedures 
never use with people (except when a verb requires NA preposition, like čekat na) 

U + genitive 
1) Jsem u doktora. 
2) Zastávka je u 

nemocnice. 
3) Spal jsem u kamaráda. 

K + dative 
1) Jdu k dokorovi. 
2) Autobus jede 

k nemocnici. 
3) Jdu ke kamarádovi. 

OD + genitive 
1) Jdu od doktora. 
2) Autobus jede od 

nemocnice. 
3) Jdu od kamaráda. 

can be used with people or any objects 

 

Místa (places) Události (events) Lidi (people) 

hospoda 
restaurace 
nemocnice 
fakulta 
Japonsko 
Brno 
Česká republika 
Česká (ulice) 
záchod 
kancelář 
třída 
Praha 
klub 
 

koncert 
test 
oběd 
káva 
pivo 
party 
diskotéka 
zkouška 
vyšetření 
rentgen 
lekce 
čaj 
anatomie 

doktor 
lékařka 
paní Nováková 
dobrá kamarádka 
nový student 
Petr 
Marie 
Jana 
nemocná babička 
starý přítel 
 

 

Make sentences according to the model. 
Byl jsem v hospodě na obědě. × Šel jsem do hospody na oběd. | Byl jsem u doktora. × Šel jsem 

k doktorovi. 


